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Tisztelt Elnök Úr! 

Az Alaptörvény 7. cikk (1)-(2) bekezdése, valamint az Országgyűlésről szóló 2012. évi XXXVI. 
törvény 42. § (8) bekezdése alapján írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címzettje: Dr. Kásler Miklós, emberi erőforrások minisztere 

Az írásbeli választ igénylő kérdés címe: "Miért csak idén jár a bruttó százezer forintos 
otthonápolási díj?" 

Tisztelt Miniszter Úr!

A kormány  az  egyes  szociális,  gyermekvédelmi  tárgyú,  valamint  egyéb  kapcsolódó  törvények
módosításáról  szóló  2018.  évi  CXVII.  törvénnyel  bevezette  a  gyermekek otthongondozási  díját
(GYOD). A támogatás fontos előrelépést jelent az érintettek számára, ugyanakkor korántsem jelent
teljes  körű  megoldást.  A  Magyar  Szocialista  Párt,  az  érintettekkel  egyetértve,  nem  tartja
elegendőnek és megfelelőnek, mert ez csak egy szűkebb kört érint. Véleményünk szerint nem a
családi  jogállástól  kell  függővé tenni  az  ellátás  összegét,  hanem az  ápolt  egészségi  állapotától.
Sajnálatosan  az  erre  irányuló  módosításainkat  lesöpörték,  ahogyan azt  is,  hogy minden érintett
ellátása legalább a minimálbér szintjére emelkedjen.

Az elfogadott törvény szabályozása azonban így is számos kérdést felvet, amiket már maguk az
érintettek is megfogalmaztak hozzám írt leveleikben.

Az átmeneti  szabályok között  szerepel,  hogy 2019. január 1-jétől a gyermekek otthongondozási
díjára való jogosultság hivatalból (kérelem benyújtása nélkül) megállapításra kerül minden olyan
vér szerinti vagy örökbefogadó szülő részére, aki 2018. december 31-én gyermeke ápolása révén
ápolási díjra jogosult, ugyanekkor az ápolási díjra való jogosultság megszűnik. Akinél hivatalból
állapítják  meg  a  GYOD-ot,  ott  nem  kerül  sor  a  jogosultsági  feltételek  vizsgálatára.  Azonban
azoknál, akik alapösszegű ápolási díjat kaptak, esetükben 2019. július 1-je és december 31-e között
kell a jogosultságot felülvizsgálni. A törvény szerint azok, akik a felülvizsgálat alapján mégsem
lesznek majd jogosultak az ellátásra, azok is megkapják 2019. végéig a GYOD-ot.

Eleve furcsa a szabályozás, ami szerint hiába hivatalból állapítják meg a GYOD-ot, és így nem



kerül sor a jogosultsági feltételek vizsgálatára, de félévvel később mégis felülbírálhatják a döntést,
de akkor is 2019. végéig jár a magasabb összeg. Ez egy választási fogásnak tűnik, hiszen így egy
évig  biztosan  100 ezer  forintot  kapnak  majd  az  érintettek,  2020-tól  viszont  akár  több  tíz  ezer
forinttal is kevesebbet.

Nem világos, hogy miért sorolnak át minden gyermekét nevelő ápolási díjban részesülőt GYOD-ra,
ha egyébként az ápolási díj továbbra is megállapítható 18 év alatti gyermeket ápoló személynek is
majd,  a  GYOD-nál  kisebb  összegben.  Így  nem  azonos  feltételek  alapján  jár  a  hivatalból
megállapításra kerülő GYOD (hiszen nem vizsgálják a feltételeket) azokhoz képest, akik január 1-je
után igénylik az ellátást, akkor sem, ha a körülmények nem eltérőek.

Azzal pedig, hogy számos – az ellátások szempontjából lényeges – körülményt rendeleti hatáskörbe
utaltak, bizonytalanná tették a rendszert főként, hogy a jelenleg törvényben meghatározott kereteket
a jövőben kormány hatáskörben fognak eldőlni.

Mindezek miatt kérdezem:

- Miért állapították meg a feltételek vizsgálata nélkül a GYOD-ot? 

- Miért csak félévvel később kezdik meg a felülvizsgálatokat? 

- Mi lesz 2019 után azokkal, akiktől elveszik a GYOD-ot? 

-  Miért  különböztetik  meg  azokat,  akik  2018.  decemberében  igényeltek  ápolási  díjat  a
gyermekük után, azoktól, akik 2019. január 1-je után teszik ezt? 

- Mikor hozzák meg azokat a részletszabályokat, amiket kormány hatáskörbe utalt a törvény?

Tisztelettel várom válaszát!

Budapest, 2019. január 16.

Korózs Lajos

(MSZP)
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